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A SZABAD AKARAT 
Varga István élőben elhangzott tanításának nyers szövege 

Budapest, 2024. január 14. 
 

Ma egy izgalmas témával készültem, mégpedig a szabad akarat kérdésével, hogy mi is a szabad 
akarat egyáltalán? Ezzel is nagyon-nagyon régóta foglalkoznak az emberek, hogy egyáltalán van-e 
az embernek szabad akarata, vagy mennyire szabad a mi akaratunk? Mennyire vagyunk 
predesztinálva, előre elrendelve? Ez foglalkoztatta már a korai hívőket is, a reformációnak ez óriási 
kérdése volt. Közismert az egyháztörténelemben Kálvin és Erasmus vitája is, maguk a reformátorok 
is vitatkoztak egymás között a szabad akarat kérdéséről. A konzervatív kálvinisták ma is hisznek a 
predesztinációban, sőt kettős predesztinációban is hisznek, ami azt jelenti, hogy a predesztináció 
Isten eleve elrendelése, és minden Isten akaratából van. Tehát Isten határozza meg, hogy ki 
üdvözül, és Isten határozza meg azt, hogy ki kárhozik el, ezt hívják kettősnek. Ezt hitték a 
kálvinisták, sőt a konzervatív kálvinisták mind a mai napig ebben hisznek, és vannak a 
reformátorokon belül olyanok is, akik nem hiszik ezt. Ilyen volt például Erasmus, mert azt mondja, 
hogyha ez így van, akkor Isten ellentmondásba kerül önmagával, mert az ember nem 
számonkérhető, ha minden eleve elrendelésből van. Én hiszek a predesztinációban, de abban a 
formában, ahogy az Efézusi levél írja, fel is olvasom, ha már egyszer ez így előkerült, szóba került. 
A dicséret alatt annyi igehely jutott eszembe, hogy nem győztem jegyzetelni. Az Efézusiakhoz írt 
levélnek mindjárt az első részében van: 

Efézus 1,3. 
3. Áldott legyen az Isten, és a mi Urunknak, Jézus Krisztusnak Atyja, aki megáldott minket 

minden szellemi áldással a mennyekből a Krisztusban, 
Tehát itt két állítás van legalább, hogy mi áldottak vagyunk. Nem majd áldottak leszünk, hanem 

megáldott bennünket a Krisztus Jézusban, mert írja az 1János levele a 4,17-ben:  
1János 4,17. 
17. Azzal lett teljessé a szeretet közöttünk, hogy bizodalmunk van az ítélet napjához, mert 

amint Ő van, úgy vagyunk mi is e világban. 
Tehát mi Krisztus Jézusban vagyunk, és áldottak vagyunk. Az egy másik kérdés, hogy ezekből az 

áldásokból mi az, ami látszik, ami kiábrázolódik, ami kézzelfogható, de az tény, hogy te áldott vagy. 
Ezt az Írás mondja, mégpedig hol vagy áldott? A Krisztus Jézusban. Azért, mert a Krisztus Jézusban 
vagy, Őbenne vagy. Ha kigyűjtjük ezeket az igehelyeket, ahol írja az Írás, hogy Őbenne, akkor 
nagyon-nagyon sokat találunk. És akkor itt jön a 4. versnél a kiválasztás: 

Efézus 1,4-5. 
4. Aszerint, amint magának kiválasztott minket Őbenne a világ teremtetése előtt, hogy 

legyünk mi szentek és feddhetetlenek Őelőtte szeretet által, 
5. Eleve arra rendelt minket, hogy a maga fiaivá fogad Jézus Krisztus által az Ő akaratjának 

jókedve szerint, 
Tehát valóban létezik a predesztináció. Valóban kivagyunk választva. De az, hogy ki üdvözül és 

ki nem, ezt nem Isten rendelte el, mert Isten, amit elrendelt, az Jézus Krisztus és Jézus Krisztusban 
bárki üdvözülhet, bárki lehet kiválasztott Krisztusban. Ez az ember saját döntése. Ezt nagyon fontos 
megérteni, hogy akit Isten eleve elrendelt, az Jézus Krisztus. Mindenki a szabad akaratából dönthet 
arról, hogy választja-e Jézus Krisztust, vagy elutasítja a Megváltóját. Tehát az embernek ebben 
biztosan megvan a szabad akarata.  

Egy kicsit előre szaladtam, de vizsgáljuk meg, mit is ír erről a Biblia? Ahhoz, hogy a szabad 
akaratot megértsük, előtte meg kell érteni az embernek az istenképűségét. Mindenféleképpen kell 
erről beszélni, hogy egyáltalán kicsoda az ember? Mi végből teremtetett, kik vagyunk mi egyáltalán 
ebben a világban? Nézzük mindjárt a 1Mózes könyvét!  
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1Mózes 1,26. 
26. És monda Isten: Teremtsünk embert a mi képünkre és hasonlatosságunkra; és 

uralkodjék a tenger halain, az ég madarain, a barmokon, mind az egész földön és a földön 
csúszómászó mindenféle állatokon. 

Tehát megteremtette Isten az embert, megteremtette az állatokat. Megkérdezhetnénk, hogy hiszen 
az állatok is teremtmények, az emberek is teremtmények, mégis miben különbözik az ember az 
állatoktól? Sokan mondják azt, hogy az emberek dolgoznak, de ezt el lehet mondani, sőt az Írás is 
említi a Példabeszédek 6,6-ban azt, hogy például a hangya is dolgozik. Tehát ez még annyira nem 
különbözteti meg az embert az állatoktól. Mit szoktak még mondani? Hogy az ember gondolkodik, 
beszél. De az állatok is kommunikálnak talán. Tehát ez még annyira nem különíti el az embertől. 
Aztán mondhatnak sok-sok más dolgot, ami megváltoztatja. Egy dolog biztos, az, hogy az 
állatoknak nincs múltjuk és nincs jövőképük. Ezt mindjárt elmagyarázom, hogy értsük.  

Az ember tudatos. Az ember az Isten családjába lett teremtve. Az Isten képére lett teremtve, tehát 
az ember istenképű. Mit jelent ez a mi istenképűségünk? Azt, hogy Isten az embert a Vele való 
közösségre teremtette. Később látjuk azt, hogy Isten az embert férfiúvá és nővé teremtette. Ez az 
1Mózes 2,18-ban van, és itt jön a másik, ami egy nagyon fontos dolog, ami a mi istenképűségünkre 
hasonlít. Az első az volt, hogy mitől vagyunk mi istenképűek? Attól, hogy azt írja, uralkodjatok. 
Uralkodjatok. Az ember tehát uralomra lett teremtve és majd mindjárt megnézzük, hogy mit jelent ez 
az uralom. Hogy ugyanúgy, ahogy Isten is uralkodik, az ember is uralomra lett teremtve. Ez már nem 
mondható el az állatokról például, hogy uralkodjatok az állatokon. Uralkodjatok a földön. 
Uralkodjatok a tenger halain. Uralkodjatok. Ez nagyon fontos!  

A másik, ami az istenképűségünket jelzi, hogy az ember közösségre teremtve. Ez egy nagyon 
fontos szó a Bibliában, a közösség. Itt mit mond az Írás? Azt mondja Isten, hogy nem jó az embernek 
egyedül lenni. Ha megnézzük Isten hármasságát, Ő három személy egy létezőben. Isten egy 
személy, Ő az Atya, a Fiú és a Szent Szellem. Tehát ott is a közösség, és ebben is hasonlítunk 
Istenre, hogy az ember az közösségi lény. Nem értelmezhető sem a szeretet, sem a szabad akarat, 
sem az igazság közösség nélkül. Tehát nincs értelme akkor az egésznek. Nézzük csak meg, hogy 
mit ír itt a Biblia, olvassuk az 1Mózes 2,18-at: 

1Mózes 2,18. 
18. És monda az Úr Isten: Nem jó az embernek egyedül lenni; szerzek néki segítő társat, 

hozzá illőt. 
És akkor mit csinált Isten? Hozott mindenféle állatokat, vadakat, meg ezt-azt-amazt. Azt mondja 

az Írás, de nem talált ezek között az emberhez illőt. Most nehogy félreértsétek, ha van egy 
kutyusod, vagy van egy kis kedvenc háziállatod, nem erről beszélek. De az akkor sem tartozik az 
emberek családjába. Akkor sem tartozik oda, hanem azt mondja: teremtek hozzáillő társat, és akkor 
itt történt meg az asszony teremtése. Itt teremtett társat az embernek, és az ember közösségi lény. 
Ebben a kérdésben mindenféleképpen hasonlítunk Istenre.  

Tehát mit jelent ez az uralom? A földet a saját uralma alá kell hajtania, tehát az ember 
gyakorlatilag mindent a maga szolgálatába állíthat. De egy dolgot tudni kell, hogy az ember nem a 
világnak az ura. Azt mondja az Úr, hogy enyém a föld, és nem az emberé. Ez Isten uralmának a 
jele, az ember pedig megbízottja Isten teremtésének, és számadással tartozik. Ahogy a Bibliában a 
példázatokban olvasunk a talentumokról, hogy el kell számolni, bizony az ember elszámoltatható. 
Ha az embernek nem lenne szabad akarata, nem lenne szabad döntési joga, akkor nem lenne 
elszámoltatható. Isten nem marionett bábúnak teremtette az embert, meg nem egy számítógépes 
figurának, amit távirányítóval irányít, Ő komolyan gondolta a szabad akaratot. Az embernek 
megvan a szabad döntési joga. Az ember egy másik emberrel szeretetközösségben él. A kapcsolat 
az emberiség alapformáját is megadja. Az embert az Ige által teremtette Isten, a kimondott szava 
által. Isten Igéje számára teremtette az embert, és az erre adott felelet pedig az ember felelőssége. 
Hogyan reagálok én Isten beszédére. Ádámról és Éváról beszélünk. Isten adta az Igéjét, megkötötte 
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az első emberpárral a szövetséget, hogy nem ehet a jó és gonosz tudásának a fájáról, de az 
embernek megvolt a szabad akarata, a szabad döntési joga. Majd mindjárt meghatározzuk ezt is, 
hogy mit jelent a szabadság, a Krisztusban lévő szabadság, mit jelent az általában, hogy szabadság? 
Nagyon sokan összekeverik a szabadosságot és a szabadságot. Mit értünk mi az isteni szabadság 
alatt? Tehát mi a teremtésünknek a célja? Az, hogy istenképű legyen az ember. Hogy az 
istenképűségünket megőrizzük, hogy az Isten dicsőségét az ember visszatükrözze.  

Nézzük meg a Róma 1,26-ot, mit ír ott az Írás? Itt az emberekről beszél, amikor az emberek nem 
Isten dicsőségét tükrözik vissza, hanem önmagukat önmagukhoz szabják. A filozófusok nézetei itt 
buktak el, hogy kicsoda az ember? Onnan indultak ki, hogy az ember alapvetően jó. Ha az ember 
alapvetően jó lenne, akkor nem lenne szüksége megváltásra. Pontosan, hogy az örökölt bűn miatt az 
ember nem jó, mert a bűn és a halál szellemi törvénye alá került Ádám bűne miatt. Tehát az ember 
pontosan, hogy nem jó. Sokféleképpen próbálták meghatározni a jót. Azt hívják hivatalosan 
hedonizmusnak, amikor minden jó, ami élvezetes az ember számára. Ezek fejre állított ostobaságok, 
és sajnos a mai napon is sokan követik ezt az ideológiát, úgy gondolják sokan, hogy ami boldogít, 
az minden jó. 

De Isten nem így húzta meg a határokat. Ezek azok a szélsőliberális eszmék, amik ma is támadják 
a keresztény hitet, amik ma is erkölcstelenségbe taszítják az egész világot, és ezek az elméletek 
folyamatosan ezt tették. Nekünk az igazságot, nekünk Krisztust kell követni. Az ember úgy ér-
telmezheti a szabad akaratot, ahogy azt Isten mondta az embernek. Ádám vétkezett. A szabad akarat 
felelősséggel is jár. Döntéssel jár, és amikor az ember döntött, akkor viselnie kell a döntésének a kö-
vetkezményeit. Mikor arról beszélünk, hogy szabad akarat, akkor de jó, én szabadon azt tehetek, amit 
akarok! Ezt nagyon sokan így értelmezik. Valóban, a szabadságod megvan rá, de nem ez az igazi is-
teni szabadság. Nem ez a krisztusi szabadság, mert a Biblia tökéletesen meghatározza, hogy mi az, 
ami a krisztusi szabadság. A 25. vers azt mondja: 

Róma 1,25.  
25. Mint akik az Isten igazságát hazugsággá változtatták, és a teremtett dolgokat imádták, és 

azokat szolgálták a Teremtő helyett, aki mindörökké áldott. Ámen. 
Itt hozzátartozik a rend. Istennél nincs káosz. Isten országában nincs káosz. Nagyon sokan min-

dig azt mondják, hogy minden, ami történik itt a földön, Isten akarata. Bár igazuk lenne! De sajnos 
nincs igazuk. Mert ha ez igaz lenne, akkor Jézus nem tanította volna úgy imádkozni a tanítványait, 
hogy „legyen meg a Te akaratod, mint a mennyben, úgy a földön is.” Tehát ha a menny letükröződése 
a föld lenne, akkor nagy káosz lenne odafönn, akkor maradhatnánk itt is, akkor nem vágynánk oda. 
Igaz? Nem, sajnos nem. Ez a teremtett világ megromlott, megromlott az ember Ádám bűne miatt, és 
megromlott ez a teremtett világ. Ez nem Isten akarata volt. Nem minden Isten akarata, hanem ott van 
az ember döntési joga is.  

Tehát az embernek az Isten dicsőségét kell visszatükrözni. Kicsoda az ember? Nem csak egy testi 
lény, hanem ami megkülönbözteti az állatoktól, hogy az embernek van jövőképe. Az állat be-
leszületik ebbe a világba, nincsen múltja, nincsen történelme, nincsen identitása. Mi az, amit tesz? A 
saját alapszükségleteit, hogy betöltse, például, hogy megeszi a cica az egeret, stb. Ő beleszületik, neki 
nincs történelme, és nincs jövőképe, nincs tudatossága. De az embernek van jövőképe. Az ember 
tudja, hogy szellem, lélek és test, és tudja, hogy a teste meg fog halni. Ezt az ember tudja. Ezt az 
állatok nem tudják. Tehát nincsen bennük tudatosság, ezért nem is aggódnak. Jézus említi a ve-
rebeket, hogy vegyétek példának. A veréb megtalálja azt a kukacot, amit megeszik, nem aggódik 
egyáltalán.  

Egyetlen teremtett lény van, aki tud aggódni, az pedig az ember. Miért? Mert van jövőképe. De 
hogy milyen ez a jövőképed, azt az identitásod határozza meg. Lehet egy kereszténynek egy rossz 
jövőképe. A jelenlegi helyzetből kialakíthat bárki magának egy jövőképet. De a mi jövőképünk, a 
mi jövőnk Krisztusban van és ez meghatározza az identitásunkat. Ez megszabadítja az embert a 
legnagyobb félelemtől, ami a haláltól való félelem. Minden félelemnek ez az alapja. Az állatoknál 
ez nincs meg. Az állatok nem lettek istenképűségre teremtve. Egyedül csak az ember.  
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Az istenképűségünk két dolgot biztosan hordoz, az egyik az uralkodás, hogy nekünk jogunk van 
eldönteni azt, uralkodni a saját életünk fölött. Nem a mások fölötti uralkodást jelenti, hanem a saját 
életünknek lehetünk az urai. Van szabad akaratunk, van szabad döntési jogunk, eldönthetjük azt, hogy 
melyik utat választjuk. Ez a mi szabad döntési jogunk. Tudja az ember azt, hogy van egy láthatatlan 
része, és az a láthatatlan rész az örök. Azok az emberek, akik ateisták, akik tagadják Isten létét, azok 
tagadják az igazi jövőképüket. Nekik egy torz jövőképük van. Ez az ateista jövőkép. Egyszer élünk, 
együnk, igyunk, és úgyis meghalunk! Igaz? Olvassuk a Bibliában is. De ez nem a hívő jövőképe! 
Nekünk, hívőknek, egy jó reménységünk van, itt élünk ebben a bukott világban, itt élünk ebben a 
romlandó testben jelenleg, de a szellemünk és a lelkünk örökkévaló. Ha megvan az embernek az 
identitása, megvan a keresztény ember identitása, és tudja, kicsoda, az meghatározza a cselekvésének 
az irányát. Nagyon-nagyon sokan úgy élnek, úgy teszik a dolgukat, mintha arról soha senkinek nem 
kellene számot adni. De mivelhogy szabad akaratunk van, valaki adta nekünk ezt a szabad akaratot, és 
akitől kaptuk, neki el kell, hogy számoljunk. Tetszik, nem tetszik.  

Ez nyilván nem üdvösség kérdése egy hívő keresztény számára, mert az üdvösségünk szintén 
olyan mértékben a szabad akaratunktól függ, hogy szabadon választhatjuk az örök életet, vagy sza-
badon elutasíthatjuk. Erre is megvan az embernek a választása. Nagyon sokan hallották az E-
vangéliumot, hallgatták az Evangéliumot, és vannak, akik igennel feleltek, és vannak, akik el-
utasították. Ez egy döntés. A döntésnek megvan a következménye, vagy az örök kárhozat, vagy az 
örök élet. Ezt nem Isten rendelte el, hanem ezt az ember hatalmába adta. Ha úgy lenne, hogy Isten 
döntötte el, akkor minek is prédikálok itt, akkor menjünk haza, együnk-igyunk, együk meg az e-
bédünket, és érezzük jól magunkat! Vagy minek megyünk evangelizálni? Vagy miért mondta Jézus, 
hogy menjetek, és hirdessétek az Evangéliumot? Tehát, ha tényleg minden Isten eleve elrendelése 
lenne, akkor értelmetlen lenne az igehirdetés. Értelmetlen lenne minden.  

De mivelhogy nekünk van egy jövőképünk, van egy olyan jövőképünk, amit Isten adott az em-
bernek, ezért bizodalmunk van az ítélet napjához. Miért van bizodalmunk? Mert olyan jók va-
gyunk? Nem. Azért, mert nekünk van egy Megváltónk. Kicsoda az ember? Azt Jézus mutatta meg. 
Kicsoda az ember? Ecce homo. Íme, az ember – mondták Jézusra. Jézus azért jött, hogy Isten di-
csőségét visszatükrözze, és Igét is mondok ehhez. A Zsidó levélhez lapozzuk a Bibliát, és ott az 
1,1–3. igeversek bemutatja, hogy kicsoda Jézus.  

Zsidó 1,1–3.  
1. Minekutána az Isten sok rendben és sokféleképpen szólott hajdan az atyáknak a próféták 

által, ez utolsó időkben szólott nékünk, Fia által,  
Tehát Isten partnerének teremtette az embert. Ő kommunikál az emberrel, szól az emberhez. Is-

ten korábban szólt a Szelleme által, a prófétákon keresztül. Az utolsó időben pedig a Fia által szólt, 
az Igén keresztül beszél hozzánk Isten:  

2. Akit tett mindennek örökösévé, aki által a világot is teremtette,  
A világot teremtő Isten eljött, testté lett, és kommunikál az emberrel. Kommunikált velünk. Azt 

mondja: Kicsoda Jézus? Ő Isten, és Ő ember. Ő megmutatta, hogy ki az ember: 
3. Aki az Ő dicsőségének visszatükröződése, és az Ő valóságának képmása, aki szavának 

erejével tartja fenn a mindenséget, aki minket bűneinktől megtisztítván leült a Felségesnek 
jobbjára a Magasságban.  

Isten eljött közénk, és magára vállalta még az ember bukásáért is a felelősséget. Nem tologatta 
másra, hanem megszabadított és megváltott bennünket a bűneinktől, és felült az Atya jobbjára. Eb-
ből azt szeretném mondani, hogy Jézus az Isten dicsőségének a visszatükröződése. Az embernek 
ugyanúgy vissza kell tükröznie Isten dicsőségét. Izraelt Isten mire hívta el annak idején? Arra, hogy 
a népek világossága legyen. Mit mond Jézus a hegyi beszédben? Hogy mi is világítsunk. Hogy mi is 
világosság legyünk ebben a sötét világban. Isten arra hívott el bennünket, hogy Ő meg tudjon di-
csőülni a teremtményében. Meg tudjon dicsőülni az emberben. Hogy hirdessük a Krisztust, hogy 
hirdessük az Ő igazságát. Ezt megint eldönthetjük szabad akaratunkból, hogy megtesszük-e vagy sem. 
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1Korinthus 6,12. 
12. Minden szabad nékem, de nem minden használ; minden szabad nékem, de én nem 

adatom senkinek hatalma alá.  
Most nézzük, hogy mi ez a szabad akarat, és mi egyáltalán az, hogy szabadság? Mit jelent a ke-

resztény szabadság? Mit ír erről a Biblia? Mit mond erről Isten?  
Sokan úgy gondolják, hogy szabad akaratom van, azt csinálok, amit akarok. Így van, valóban a 

döntési jogod megvan. De nézzük meg, hogy hol beszélhetünk egyáltalán szabadságról? Sza-
badságról ott beszélhetünk, ahol a cselekvő nem külső kényszernek enged. Tehát nem egy külső 
kényszernek enged, és ahol a külső kényszerek között is képes megőrizni az ember a belső 
függetlenségét. Tehát kicsit álljunk meg itt, és próbáljuk megemészteni. Nem azt jelenti, hogy nem 
lesz külső nyomás. Nem azt jelenti, hogy nem lesznek külső nehézségek, de az ember nem enged 
ennek a külső kényszernek. Tehát megvan a szabadsága belül, hogy eldönti, hogy engedek-e a külső 
kényszernek, vagy nem. A külső nyomástól függetlenül az ember képes megőrizni a belső 
függetlenségét. Vetítsük ezt le Jézus szolgálatára. Jézus ezt hogyan tette? Őt egyáltalán nem érdekelte, 
hogy mit gondoltak róla a farizeusok. Nem érdekelte, hogy mit gondoltak róla az emberek. Ő szabad 
akaratából döntött. Menjünk csak tovább, nem akarok nagyon előre szaladni. Isten mindenhatósága 
abban is megmutatkozik, hogy emberré lett. Miben mutatkozik még meg Isten mindenhatósága? Az 
önkorlátozásban. Hogy Isten szabad és az ember is szabad. Isten szabad volt arra, hogy Ő korlátozza 
magát. A szabadság egy döntés. A szabadság egy felelősség. A döntéseink nagyon érdekesek. A 
Filippi 2. Krisztus-himnuszként híresült el. Állítólag a korai keresztények ezt már akkor énekelték, 
még mielőtt Pál apostol rögzítette volna. Nézzük meg, hogy Jézus hogyan élt az Ő szabad akaratával: 

Filippi 2,4-8. 
4. Ne keresse ki-ki a maga hasznát, hanem mindenki a másikét is. 
Isten a szabadságát hogyan élte meg? Úgy, hogy enyém a hatalom és én élek vele és nem osztom 

meg senkivel ezt a hatalmat? Egyáltalán nem, hanem inkább önkorlátozta magát, hogy ezt a ha-
talmat megossza az emberrel.  

5. Annak okáért az az indulat legyen bennetek, mely volt a Krisztus Jézusban is, 
Függetlenül attól, hogy uralomra lettünk teremtve, megvan a szabad akaratunk. De mi el-

dönthetjük, hogy hogyan élünk ezzel a szabad akarattal. A szabad akaratból hozhatunk döntéseket, 
elkötelezésünk lehet.  

6. Aki, mikor Istennek formájában volt, nem tekintette zsákmánynak azt, hogy Ő az Istennel 
egyenlő, 

Tehát Istennek meg van a szabadsága arra is, hogy önmagát megüresítse, önmagát korlátozza. 
7. Hanem Önmagát megüresítette, szolgai formát vett fel, emberekhez hasonlóvá lett; 
Ezt nevezik kenózisnak a görögben, amikor az Isten kiüresítette magát. Kiüresítette magát isteni 

hatalmából. Mit jelent ez a számunkra? Hogy Jézus itt a földön nem isteni hatalmával cselekedett, 
hanem a Szent Szellem erejével, mint Krisztus, mint Felkent.  

8. És mikor olyan állapotban találtatott mint ember, megalázta magát, engedelmes lévén 
halálig, mégpedig a keresztfának haláláig. 

Kényszerítette erre valaki Jézust? Nem! És pontosan ez a szabadság, hogy Jézus ezt szabad a-
karatából döntötte el. Ő önmagát adta érettünk. Mindegy, hogy mi volt a külső kényszer, mindegy, 
hogy mik voltak a körülmények, Ő a szabad akaratából döntött, döntést hozott és következetesen 
megállt ebben a döntésében mindvégig és véghez vitte mindazt, amire elköteleződött. A szabad a-
karatunk arra való, hogy elkötelezhetjük magunkat Isten követése mellett, vagy elkötelezhetjük ma-
gunkat más dolgok mellett is. Erre mindenkinek megvan a szabad választása úgy, ahogy Jézusnak is 
megvolt és ugye a továbbiakat ismerjük.  

Tehát az isteni hatalom nem egy önmagáért való hatalom, hanem Isten szabad szeretetének a ha-
talma. Nekünk is itt van a hatalom kérdése, itt van a szabad akarat kérdése, hogy a szabad akaratunkat 
hogyan lehet értelmezni? Természetesen a közösségben. Kezdődik ez a legkisebb közösségben, a 
házasságban, a családban, a közösségben, ahova Isten elhelyezett, a gyülekezetben ahova Isten elhelyezett.  
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Itt van jelentősége, hogy hogyan nyilvánuljon meg a szabad akarat. Öncélú ez a szabad akarat, 
vagy pedig a szeretet által átitatott szabad akarat? Ugye a szeretet sem értelmezhető közösség nél-
kül. Igaz? Tehát könnyű szeretetben járni, amikor nincs körülötted senki. Akkor nagyon könnyű 
szeretetben járni. De a szeretet sem értelmezhető az igazság nélkül.  

Nagyon sokszor mondták, meg mondják azt, meg megvádolják egymást keresztények, hogy nem 
jár szeretetben, nem járt szeretetben. Mihez képest nem jár szeretetben? Talán már Attila is hozta 
ezt a példát, amikor a róka el akarja lopni a tyúkokat. Akkor most mit csinálsz? Kivel jársz sze-
retetben, a rókával vagy a tyúkkal? Nyilván a róka szempontjából nézve, a róka azt mondja, hogy 
nem jár vele szeretetben a gazda, amikor elporolja a bundáját. Igaz? Ha meg hagyja megenni a tyú-
kokat, akkor a tyúkok mondják, hogy nem jár szeretetben. Hogyan értelmezhető akkor maga a sze-
retet? A szeretet az igazságban van. Az én Igém igazság – azt mondja az Úr. Tehát a szeretetet Isten 
Igéje nélkül nem lehet értelmezni.  

Tehát ha valaki azt mondja, hogy nem jár szeretetben, akkor mihez képest? Általában felmerül ez a 
kérdés. A Biblia nagyon sokat foglalkozik az emberek fegyelmezésével, mert van egy isteni rend. 
Szabad akaratunk van, de Isten Igéje megmutatja nekünk az útvonalat, és van még egy ugyanolyan jó 
vezetőnk, aki bennünk van, maga a Szent Szellem. Tehát nekünk Isten követőinek kell lenni. Ha jól 
emlékszem, az 1Korinthus 11,1-ben mondja Pál apostol, hogy legyetek az én követőim, ahogyan én 
követem a Krisztust.  

Aztán az Ésaiás 45-ben olvassuk, amikor Círust hívja el Isten és azt mondja: Én megyek előtted, 
és az egyenetleneket megegyenesítem, az ércajtókat összetöröm. Ezt Círusnak mondja, a perzsa 
királynak, aki leváltotta Nabukodonozort és ő adta ki a rendeletet, hogy a zsidók hazatérhetnek. Ez 
Krisztus előtt 538-ban volt, amikor hazaengedte a zsidókat. És azt mondja, hogy én megyek előtted, 
én verem le. De hiába megy Isten előtted, ha te nem követed! Hogy lehet valaki előtt menni? Úgy, 
hogy követed őt. Ha Isten megy egy irányba, te meg egy másik irányba, akkor nem lesznek meg-
egyenesítve az egyenetlenek, nem jönnek rendbe a dolgaid, nem lesznek leverve a vas zárak és nem 
kapod meg a rejtekhelyek kincseit, amiket Isten ígért és elmaradnak az eredmények.  

Ó, én hívő vagyok, én keresztény vagyok! Na jó, de kit követsz? Önmagadat szabod önmagadhoz, 
az önmagad törvényeit, az önmagad erkölcseit követed, vagy a Krisztus Igéjét és a Szent Szellemet 
követed? Miért akarsz eredményt, ha a rossz úton akarsz menni? A jó úton vannak az áldások, azon 
az úton, amelyet Isten mutat, de ha te elmész egy másik útra, ott a nyomorúság és a szenvedés van. 
Tehát az embernek a szabad akaratában benne van a szabad választás lehetősége.  

Ha a szabadságról beszélünk, akkor az embernek ilyen ambivalens, ilyen kettős érzései vannak. 
Tehát egyrészt a szabadság örömöt okoz, másrészt felelősséggel is jár. Mert a döntéseim után 
viselnem kell a döntéseim következményét. Ádám sem úszta meg, mert döntött. Nagyon sok e-
setben látjuk, hogy emberek döntöttek és a döntéseiknek volt következménye. Neked is döntéseket 
kell hozni. Tehát mindegyikünknek döntéseket kell hozni. Mindennap döntéseket kell hozni. A kér-
dés az, hogy mi alapján hozza meg az ember a döntést? Hozhat az ember rossz döntéseket és jó 
döntéseket, és mindegyikből mindegyikünk hozott eleget. Hoztam rossz döntést már én is, te is, 
mindenki. Nem kell beismerni, hogy hányszor meg hányat, ki kisebbet, ki nagyobbat, de mindenki 
döntött már rosszul és döntött jól. Miért? Mert a saját individuumából, a saját emberéből indult ki, a 
saját meglátásából, a saját érzéseiből indult ki, vagy akár a saját lelkiismeretéből.  

A lelkiismeret kérdése megint egy újabb prédikáció lenne. Egyáltalán megbízható-e a lel-
kiismeret? Mennyire megbízható? Sokan azt mondják, hogy százszázalékosan megbízható, de a 
Biblia nem ezt írja. Fölolvasom.  

Róma 2,15. 
15. Mint akik megmutatják, hogy a törvény cselekedete be van írva az ő szívükbe; egyetemben 

bizonyságot tévén arról az ő lelkiismeretük és gondolataik, amelyek egymást kölcsönösen 
vádolják vagy mentegetik. 

Most mi nem vagyunk Ószövetség alatt. Az ószövetségi embernek a törvénye hova volt írva? A 
kőtáblára. Egyik fele csináld, mert ha nem csinálod, rossz. A másik fele ne csináld, mert ha csi-
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nálod, rossz. Tehát sehogy nem jössz ki jól. Ez volt a törvény, de a Jeremiás 31,31 mit mond? Hogy 
egy újszövetséget kötök. Nem olyan szövetséget, mint az atyáikkal a törvény szövetsége, hanem az 
ő törvényeiket a szívükbe írom be.  

Mitől függ az, hogy az embernek milyen a lelkiismerete?  Egy kannibál lelkiismeret furdalás nél-
kül megeszi az embert. Semmi lelkiismeret furdalása nem lesz. Vagyis ez sok mindentől függ, hogy 
az embernek milyen a lelkiismerete. Pál beszél a lelkiismeretről: én jó lelkiismerettel szolgáltam az 
Urat. Megcsinál valamit az ember és akkor fölmentegeti magát. Hát ezt azért csináltam, mert. A lel-
kiismeretet el lehet nyomni, meg lehet magyarázni. Ha nem hiszed el nekem, akkor olvasd el a 
Római levél 7. fejezetét Pál harcáról, hogy milyen konfliktusban volt, hogy ő a jót akarja tenni, 
mégis a rosszat teszi. Az ember hústesti indulatai, gondolatai, a gondolkodásmódja felülírhatják ezt. 
Ezért Isten egy sokkal megbízhatóbb vezetőről gondoskodott, Ő a Szent Szellem, aki bennünk van. Aki 
velünk tesz bizonyságot arról, hogy mi az Isten fiai vagyunk. Ő a Szent Szellem, aki a bizonyságtevőnk. 

Egy kicsit elkanyarodtam. Tehát viselnem kell a döntéseim következményét. A szabadságban 
benne van a kockázat is. Benne van a pakliban, hogy rosszul döntök. De ha döntöttem, akkor dön-
teni kell. Az embert ez eltöltheti egyrészt örömmel, másrészt eltöltheti félelemmel a külső bi-
zonytalanságban. Jézus viszont szabad tudott maradni az emberi rendelések, tradíciók, az előítéletek 
következményeitől is. Jézus szolgálata a zsidóknak is, főleg a zelótáknak nagyon konzervatívnak 
tűnt. Ők azt gondolták, hogy majd Ő aztán elbánik az ellenséggel, kardot ránt, odaáll a felkelés élére 
és majd mind legyilkolja a rómaiakat és fölszabadítja Izraelt. Ebben gondolkodtak, és mind a mai 
napig ebben gondolkodik Izrael. Ezért nem ismerték fel a Messiásukat. Egy rossz elképzelésük volt, 
hogy ez a Megváltó, ez a Messiás. Talán karácsonykor idéztem, hogy a bűneitől fogja meg-
szabadítani a népet. A kulcsproblémától szabadította meg az emberiséget, az pedig a bűn és az 
összes többi rossz dolog mind a bűn következménye. Tehát ők egy fizikai Megváltót vártak. Jézus 
pedig nem engedett ennek a nyomásnak, Pilátusnak is azt mondta, ha én akarnám. Itt nézzük a 
szabad akaratot, meg nézzük a hatalmat. Ha én akarnám, mennyi angyalt rendeltem volna és ezeket 
mind elfújná a szél!  

Mi van meg a szabad akaratban? A szabad akarat nem abban van, hogy mindent megtehetek, 
hanem abban, hogy megtehetek mindent, de nem teszek meg mindent. Ez az isteni fajta szabad a-
karat és ez az, amit nekünk is tenni kell. Miért? Pontosan azért, mert elköteleztem magam, el-
döntöttem, hogy ezt fogom tenni és innentől kezdve abban is istenképű vagyok, hogy önkorlátozom 
magam úgy, ahogy Isten önkorlátozta magát. Isten megtehetne mindent, amit akar. Elfújhatná ezt az 
egész világot? Elfújhatná az embert? Eltaposhatná az embert? Megvan rá a hatalma? Megvan rá a 
hatalma, de Isten elkötelezte magát. Innentől kezdve a szabad akarat azt jelenti, hogy szabad 
akaratodból megteheted azt, amire elkötelezted magad vagy az ellenkezőjét. Dönthetsz szabad a-
karatodból. Isten ezt megtette, Ő elkötelezte magát már a világ teremtése előtt, hogy megváltja az 
embert és Isten a szavát, ezt az elköteleződését megtartotta. Abban van a szabad akarat, hogy az 
minden külső nyomás nélküli. Istenre ki gyakorolhat nyomást? Senki. Ő szabad akaratából úgy 
döntött, hogy megváltja az embert, és ebben következetes.  

Jézust sem hagyta semmi eltéríteni. Jézus szabad akaratából az Atya mellett döntött, és mit mon-
dott a farizeusoknak, amikor jött a külső nyomás, jött a kényszer? Én csak azt teszem, amit az én 
Atyámtól hallok! – mert Ő elköteleződött. Ez a szabad akarat, hogy én a szabad akaratomból, a 
szabad bensőmből jót cselekszem. Mit jelent még a szabadság? A törvénytől való szabadságot is 
jelenti. Nézzük a Róma 3,9-et, itt megint csak az embernek a szabad akaratáról van szó. A 3,7-től 
olvasom:  

Róma 3,7–9.  
7. Mert ha az Istennek igazsága az én hazugságom által gyarapodott az Ő dicsőségére, akkor 

én miért kárhoztattatom, mint bűnös? 
Látjátok, hogy itt is a lelkiismereti belső dinamikáról van szó, amelyik ugye hat egymásra így, 

úgy, amúgy.  
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8. Sőt, inkább ne cselekedjük-é a rosszat, hogy abból jó származzék? Amint minket 
rágalmaznak, és amint némelyek bizonygatják, hogy mi így beszélünk, akkor kárhoztatásunk 
igazságos. 

9. Micsoda tehát? Különbek vagyunk-é? Semmiképpen nem. Mert az előbb megmutattuk 
nyilván, hogy zsidók és görögök mindnyájan bűn alatt vannak; 

Tehát látjátok, hogy világosan elmagyarázza Pál, hogy a zsidók is bűn alatt vannak meg a gö-
rögök is. A törvényük, a vallásuk, a hagyományuk, meg a származásuk önmagába véve nem sza-
badítja meg őket a bűntől.  

Mivel dicsekedtek Jézusnak? Mi Ábrahám magva vagyunk, de rólad azt sem tudjuk, honnan jöt-
tél. Miben hittek ők? A származásukban, hogy ők etnikai alapon jogosultak az üdvösségre. Igen, de 
ettől függetlenül bűn alatt vannak, mert maga a születésük, a genetikájuk nem szabadította fel őket a 
bűn alól, hiszen mindannyian Ádám leszármazottai vagyunk.  

Róma 3,10.  
10. Amint meg van írva, hogy nincs csak egy igaz is; 
Tehát erről szól a történet. Jézus fölszabadított bennünket a törvény alól.  
Róma 3,27-28.  
27. Hol van tehát a dicsekedés? Kirekesztetett. Mely törvény által? A cselekedeteké által? 

Nem; hanem a hit törvénye által. 
28. Azt tartjuk tehát, hogy az ember hit által igazul meg, a törvény cselekedetei nélkül. 
Szabadok vagyunk a törvény cselekedeteitől, nem kell a betűt megcselekednünk. Akkor mé-

giscsak mi alapján tudjuk követni Istent? Isten beírta a törvényt a mi szívünkbe és adta az Ő Igéjét, 
adta a Szent Szellemet és szabad akaratunk van arra, hogy azt cselekedjük, amit Isten mondott, és 
szabad akaratunk van arra, hogy azt cselekedjük, amit nem mondott. Szabad akaratunk van arra, 
hogy megtegyük azt, amit megtehetünk, vagy ne tegyük meg annak ellenére, hogy megtehetnénk, és 
ebben nyilvánul meg a szabad akarat. Ez nem a szabadosság, nem az, hogy mindent megtehetek.  

Más emberekkel kapcsolatban mi a kompetenciánk? Meddig mehetünk el? A mi kompetencia 
határunk a másik ember kompetencia határa. Ez a mi mozgásterünk, ennyire tudunk elmenni a ha-
talomban. Tehát Isten is tiszteletben tartja az ember szabad akaratát. Úgy döntöttél? Akkor jó. Fel kell 
vállalni az embernek a szabad akaratát.  

Mitől vagyunk még szabadok, ha itt szabadságról beszélünk? Szabadok vagyunk a fejedelemségektől 
és a hatalmasságoktól. 

 Kolosse 1,13. 
13. Aki megszabadított minket a sötétség hatalmából, és általvitt az Ő szerelmes Fiának 

királyságába; 
„Engem a sátán kényszerített arra, hogy ezt tegyek meg azt tegyek.” Igen? Ez hazugság. Ha te 

szabad vagy, már pedig Krisztusban szabadok vagyunk mindannyian, akkor senki nem kény-
szeríthet téged arra, hogy engedelmeskedj. Tehát engedelmeskedhetünk a bűnnek, a cél-
tévesztésnek, a sátánnak – vagy engedhetünk az igazságnak. Szabad vagyok, szabad akaratom van 
arra, hogy ezt eldöntsem, és a szabad akaratomból hozott döntések következményeit is nyilván 
vállalnom kell.  

Galata 3,13–14.  
13. Krisztus váltott meg minket a törvény átkától, átokká tétetvén érettünk; mert meg van 

írva: Átkozott minden, aki fán függ: 
Tehát nem vagyunk a sötétség hatalma alatt, és kedves keresztény testvérek, nem vagyunk az á-

tok alatt sem, semmilyen generációs átok alatt, meg bármilyen más átok alatt. Tehát olvasd el ezt az 
Igét, mert Jézus megváltott, legyőzte a fejedelemségeket, legyőzte a hatalmasságokat, tehát sza-
badok vagyunk és a szabad ember a szabad akaratát tudja minden kényszer nélkül alkalmazni. Az is 
meg van írva, hogy miért váltott meg: 

14. Hogy az Ábrahám áldása Krisztus Jézusban legyen a pogányokon, hogy a Szellem 
ígéretét elnyerjük hit által. 
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Tehát miért? Hogy az Ábrahám áldása legyen rajtunk. Tehát te áldott vagy, mint ahogy olvastuk 
az Efézusi levélben az első részben, és szabadok vagyunk az átok alól. Egy keresztényt nem lehet 
elátkozni. Ezen én csak mosolygok, amikor átkokat szórnak ránk meg ellenünk imádkoznak, meg e-
gyéb hasonló keresztény agyrém bolondéria. Azt mondja erre az Írás, hogy balgatagok lettek, ön-
magukat önmagukhoz szabván balgatagokká lettek. Ez nem a szeretet útja, ez nem a legális hatalom 
gyakorlása, ez öncélú hatalom gyakorlás.  

Azt autokratizmusnak nevezik, amikor valaki önkényes. Tehát ez nem az a fajta szabadság, a-
mire Isten elhívott bennünket, hogy a hatalmunkat öncélúan használjuk, hanem mint Isten, mások 
javára, mások hasznára, másokért imádkozva. Ez az istenképűsége az embernek. Azért mondom, 
hogy a szabad akaratot az istenképűség nélkül nem nagyon lehet értelmezni keresztény szemmel, 
mert követhetik az emberek a világ trendjét is.  

Amitől még szabadok vagyunk, az a bűn. Krisztus ereje által felszabadultunk a bűn kényszerítése 
alól, hogy ne engedjünk a kívánságainknak. Megint csak a Római levélhez lapozunk..  

Róma 6,12. 
12. Ne engedjétek a bűnt uralkodni a ti halandó testetekben, ne is engedelmeskedjetek annak 

az ő kívánságaiban: 
Ezt Pál apostol mondja. Mi bűnösök vagyunk? Nem vagyunk bűnösök, mert Krisztus megváltott 

bennünket. Nem vagyunk bűnösök Isten előtt, tehát nem üdvösség kérdése az, hogy bűnt követünk 
el vagy nem, mert az eredendő bűnből – ezt Augustinus fogalmazta meg annak idején a 300-400-as 
években, addig nem volt ismert ez a szó – Krisztus megváltott bennünket. Az, hogy te bűnt követsz 
el, az nem üdvösség kérdése. Követ el egy keresztény bűnt? Igen.  

Van egy-két őszinte ember azért itt a gyülekezetben, a többiek is, csak ők titkolják. Tehát amikor 
valaki azt mondja, hogy én tökéletesen csak a Szent Szellemet követtem és senki mást, akkor ha-
zudik. Mert lehet, hogy próbálod tökéletesen követni a Szent Szellemet, de nem tudod. Viszont a 
szabad akarat eldöntheti, hogy én engedek-e a bűn csábításának. Mi a bűn gyakorlatilag? Cél-
tévesztés. A bűn egy rossz dolog, a bűn tönkre tesz, tönkre teszi a keresztényt is a bűn. Krisztus 
megváltott, nem vagy bűnös, Isten szemében igaz vagy, megigazultál. Nincs semmi kárhoztatásuk 
azoknak, akik Krisztus Jézusban vannak.  

Róma 8,2. 
2. Mert a Jézus Krisztusban való élet szellemének törvénye megszabadított engem a bűn és a 

halál törvényétől. 
Tehát mi szabadok vagyunk. De egy keresztényt is megkörnyékezhet az, hogy célt tévesszen és 

az ördög pontosan erre akar rávenni, a hústested pontosan erre akar rávenni, a külső körülmények, a 
kényszerítések, vagy éppen te is hedonista gondolkodású vagy, hogy ami élvezetes, az minden jó. 
Nem igaz! Valaki egyszer viccesen mondta, hogy ami élvezetes, az vagy tilos, vagy adóköteles. Ez 
csak egy vicc természetesen. Tehát itt van az, hogy ne engedjétek. Ki dönti el? Jaj, kényszerítettek, 
jaj akármi! Ebben is benne van a szabad akarat. Ne engedjetek annak az ő kívánságaiban! Honnan 
jön ez? A kívánságokból jön. A kívánság nagyon nagy úr tud lenni.  

Róma 6,13. 
13. Se ne szánjátok oda a ti tagjaitokat hamisságnak fegyvereiül a bűnnek; hanem szánjátok 

oda magatokat az Istennek, mint akik a halálból életre keltetek, és a ti tagjaitokat igazságnak 
fegyvereiül az Istennek. 

Ne szánjátok oda! Kinek a döntése? A te szabad akaratod döntése. Minek szánjuk oda ma-
gunkat? Az igazságnak. A mi szabad akaratunk az igazságnak fegyvereiül szolgáljon. Mi döntsük 
el! A szabad akarat nem azt jelenti, ahogy egyesek ezt értelmezik, hogy azt csinálok, amit akarok. 
Persze, a szabadságod megvan rá.  

Beszélgettünk egy nagymamával és mondta, hogy kétéves a kislány unokája, tanítja az anyja 
közlekedni. Mit csinál? Megvan a szabadsága arra, hogy átszaladjon az autó előtt? Meg, de mondta 
neki: Nem, előbb körülnézünk! Megtanítják, hogy eligazodjon a világban, mert ha csak megcsinálja 
minden kontroll nélkül, minden önkorlátozás nélkül, amit szeretne, az az életébe kerülhet.  
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A szabad akarat egyben egy önkorlátozás is. Önkorlátozás! Megvan a szabadságunk arra, hogy a 
jót tegyük. A rossz helyett a jót válasszuk. Izgalmas ez a szabad akarat kérdése, nem? Nagyon iz-
galmas! Nem fogunk mindent kimeríteni a mai napon sem.  

A bűn alól is szabadok vagyunk! A másik, ami a szabadságunkat jelenti. Az elején beszéltem ar-
ról, hogy az ember tudja, hogy meghal, és tudja, hogy itt a földön ez a földi élet véges.  

Róma 6,23. 
23. Mert a bűn zsoldja halál; az Isten kegyelmi ajándéka pedig örök élet a mi Urunk Krisztus 

Jézusban.  
Sokszor láttam fölfirkálva a falra, biztos ítélkező keresztények írták oda, hogy a bűn zsoldja a 

halál. Így van, de Jézus megszabadított a bűntől. Az, hogy mi célt tévesztünk, az nem üdvösség kér-
dése, mert elrontjuk, eltévesztjük, viszont a tévesztéseinknek, a céltévesztéseinknek, vagy nevezzük 
bűnnek, vagy ki hogyan szeretné, annak viszont következményei vannak. Isten a következményektől 
akar minket megóvni. Ahogy te nem akarod, hogy a gyereked rosszat tegyen és megégesse magát, 
Isten ugyanúgy óv minket attól, hogy bűnt kövessünk el, mert a bűn elpusztítja az embert, a cél-
tévesztés elpusztítja az embert. Ezért szeretné Isten, hogy szabad akaratból akarjuk a jót. De nem 
kényszerít rá! Pedig megvan, meglenne hozzá a hatalma? De pontosan miben van a szabad akarat? 
Nem teszünk meg mindent, amit megtehetnénk. Ebben van a szabad akarat. Ez a krisztusi ter-
mészet, ez az istenképűség, ez a krisztusképűsége az embernek. Ez nagyon fontos!  

A szabadság egy harcot jelent az ember számára. Azt mondja, hogy nem test és vér ellen van a 
tusakodásunk, Efézus 6, vegyétek fel azért a szellemi fegyverzetet, hogy ellenállhassatok, mert van 
egy ellenségünk. A másik az 1Korinthus 15,54 a halálfélelemről azt mondja, hogy elnyeletett a 
halál diadalra. Ott írja az 1Korinthus, hogy az emberek teste és az állatok teste teljesen különböző, 
teljesen más. Az ember nem az állatok családjába tartozik. Tehát az a fajta reinkarnáció, amiben 
mindenféle okkult vallások hisznek, az nem tud megállni. Az, hogy valaki előző életében kutya volt 
vagy macska, erre nincs az égvilágon semmilyen bizonyíték. Ez egy emberi fantázia, mítosz, 
aminek gyakorlatilag nincs semmilyen kézzel fogható alapja. Ezek téveszmék, tévhitek, különféle 
filozófiákból erednek, de messzire nyúlik vissza. A hazugság mind egy helyre nyúlik vissza, az 
ördög kezdettől fogva hazugságban leledzett, ő a hazugság atyja. Világosan elmondta Jézus, hogy 
honnan jön a hazugság.  

Ne legyünk kiszolgáltatva az emberi véleményeknek és divatoknak! Az, ami az emberi megítélés 
szerint nagy, vagy dicsőséges, Isten mércéje szerint lehet hiábavaló és alacsony. Nézzétek meg a 
mostani gondolkodásmódot. Isten teremtett egy rendet. Isten nem a káosz Istene, Ő rendet teremtett, 
és ezt az isteni rendet az ember megsértette a szabad akaratából. Isten férfiúnak és nőnek teremtette 
az embert, Ádámnak és Évának. Nem Ádámnak és Jóskának, vagy Évának és Jolánnak. Nehogy 
valaki magára vegye, ha van ilyen nevű, nehogy megsértődjön. Értitek, hogy férfiúvá és asszonnyá 
teremtette és minden más kapcsolat illegitim Isten szemében. Tetszik, vagy nem tetszik, Isten erre 
azt mondja, hogy rossz. Isten mindenre azt mondta, amit teremtett, hogy jó. Egy dologra mondta, 
hogy nem jó, az embernek egyedül lenni, és társat adott neki. Sokasodjatok, szaporodjatok, de ebből 
az elferdült ideológiából nem lesz sokasodás és szaporodás. Nem tudja betölteni az isteni küldetést, 
az Isten rendje ellen van. Nem is ragozzuk ezt tovább.  

Még egyelőre lehet erről prédikálni, lehet, hogy majd eljön az idő, amikor egy ilyen prédikációért 
beperelnek, mert megsértettük valakinek a jogait. Hogy a mi keresztény jogainkat hányan sértik 
meg, az a kutyát se érdekli, meg a mi ideológiánkat. De hát hagyjuk! Ilyen ez a világ, mit vársz a vi-
lágtól? A világ így gondolkodik, a világ öncélúan használja a hatalmát, hogy én, én, az individum! 
Én, én, én, és mindenki más nem számít. Az én ideológiám, mert az az igaz. Mi nem kényszerítjük 
rá senkire sem a keresztény hitet. Ne kényszerítsék senkire se, egyetlen egy emberre se, ezeket a 
szélsőséges, ostoba, istentelen, sátáni nézeteiket. Azt mondják: mert nekem megvan a szabadságom. 
Én tisztelem az ő szabadságát, tisztelem az ő szabad akaratát, mert az én kompetenciahatárom csak 
addig ér, az övé meg az enyémig és ha ezt nem tartják be, akkor sajnálom! Isten szabadságra hívta 
el az embert. Mi nem kényszerítünk rá senkit, hogy krisztushívő legyen. Isten senkit, Jézus senkit 
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nem kényszerített rá, hogy Őt kövessék. Miért tették ezt az emberek? Szabad akaratukból. Szabad 
akaratából lehet az ember bölcs, vagy lehet ostoba. Azt mondja az Írás, hogy a gonoszok útja pedig 
elvész, az istentelenek útja elvész. Hálát adunk Istennek!  

Nézzük egy kicsit a kozmosz megszabadítását. A teremtett világ is nyög – írja az Írás. Majd Isten 
meg fogja szabadítani ezt a teremtett világot és új ég és új föld lesz. A föld is visszanyeri az eredeti 
szabadságát, ahogy Isten megteremtette. Nézzük Pál szabadságértelmezését, ami összefügg a ke-
resztény nagykorúsággal. Hogyan értelmezi Pál a szabadságot? A nagykorúságot nem lehet el-
vonatkoztatni, a Galata 4-re lapozzuk a Bibliánkat és mindjárt megnézzük. 

Galata 4,1–5. 
1. Mondom pedig, hogy ameddig az örökös kiskorú, semmiben sem különbözik a szolgától, 

jóllehet ura mindennek;  
2. Hanem gyámok és gondviselők alatt van az atyjától rendelt ideig.  
3. Azonképpen mi is, mikor kiskorúak voltunk, a világ elemei alá voltunk vettetve szolgaként: 
Nézzük meg a kiskorúságot. Mit mond Pál a kiskorúságról? Egy kiskorú miben kiskorú? Abban, 

hogy gyámok és gondviselők alá van vetve, mert még saját magától nem képes döntéseket hozni. 
Tehát a szabad akarat megvan bennük, sőt láttál már kisgyereket, amikor van benne akarat, sőt erős 
akarat, de nincs meg benne még az önkontroll. Az önkorlátozás nincs meg benne, hogy az ő sza-
badsága akár a saját pusztulását, a saját halálát is okozhatja, mert akár kiszalad a kamion elé.  

4. Mikor pedig eljött az időnek teljessége, kibocsátotta Isten az Ő Fiát, aki asszonytól lett, aki 
törvény alatt lett,  

Az időnek a teljessége, egy idősíkon vagyunk, egy lineáris idősíkon, van kezdet és vég. Tehát nem 
ciklikus az időkörforgás, mint ahogy sokan gondolják, hanem lineáris, valahonnan halad valahova.  

5. Hogy a törvény alatt levőket megváltsa, hogy elnyerhessük a fiúságot. 
Isten nem csak befogadott minket, mint etnikumokat, a családjába, mert így is megtörtént, hanem 

mint genoszokat. Az etnosz az etnikai különbségeket jelenti. A görög ezt megkülönbözteti, a ma-
gyar nyelvben talán nem jön elő ennyire. Az etnosz, az etnika, a kisebbségek, meg mindenféle et-
nikai csoportok. Van a genosz, ami a leszármazott. Mi Isten leszármazottjai, a genoszai vagyunk, mert 
Isten újonnan szült minket az Ő Igéje által. Újonnan szült! A 2Korinthus 5,17 azt mondja: Mert aki 
Krisztusban van új teremtés az, a régiek elmúltak, ímé újjá lett minden. Tehát nem csak 
befogadottak lettünk Isten családjába, örökbefogadott bennünket, hanem újonnan szült minket. Mit 
jelent ez? Nincs múltunk! Az ördög a múltban elkövetett, az újjászületés előtti bűneidet nem róhatja 
rád. Mert egy halottat nem vihetsz a bíróság elé, hogy ítéljék el. Mindegy, hogy mit követett el a 
múltban, meghalt. Ugyanígy haltunk meg a bűnnek. Nincs! Az újjászületés előtti dolgainkat az ör-
dög, a sátán nem kérheti számon. Mert meghaltál, mert nincs múltunk. Viszont van jövőnk! Bűn 
tekintetében fontos ezt megérteni.  

Krisztus eljöveteléig kiskorúak voltunk, Krisztus halálával a jogi státuszunk is megváltozott. A 
törvényeskedés, amikor valaki vissza akar vinni a törvényhez, ezt a nagykorúságot akarja föladatni 
veled. Kiskorúvá akar tenni, akinek mindig meg kell mondani, hogy ezt csinálhatod, azt csi-
nálhatod, ezt nem csinálhatod, azt nem teheted. Törvénykeznek, legalizációba teszik az embereket. 
Nekünk az kell, hogy felnőjünk, hogy nagykorúvá váljunk Krisztusban, hogy mi tudjunk dönteni 
szabad akaratunkból. Nem azért teszek meg valamit, mert valaki mondta, hogy tedd meg, nem azért 
nem lopunk, mert a törvény azt mondja, hanem mert mi elköteleztük magunkat, hogy ezt tesszük, és 
ezen az úton járunk. Megvan rá a szabadságunk, hogy ne tegyük meg azt, amit nem kell meg-
tennünk. Még a Krisztustól kapott örökséget is visszautasítja az, aki visszamegy a törvényhez!  

Galata 5,1. 
1. Annakokáért álljatok meg a szabadságban, melyre minket Krisztus megszabadított, és ne 

hajtsátok magatokat ismét szolgaság igájába. 
A szabad akaratodat senki ne lépje át, és a te döntési kompetenciádat mindenki tartsa tiszteletben. 

Ezért fontos az, hogy elkötelezzük magunkat.  
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Azt mondja az Írás, hogy a növekedés feltételezi, hogy az emberek a növekedési időszakban hi-
bákat követnek el. Miben kell segíteni egymást? Miben kell segíteni magunkat? Miben kell segíteni 
a hívő társainkat? Segítsünk neki abban a saját érdekében, nyilván ezt nem erőszakosan, nem át-
lépve a másik szabad akaratát, hogy a krisztusi úton tudjon járni. Mindannyian növekedünk és a nö-
vekedésünk során kinövi az ember egy idő után és elhagyja a gyermekhez illő dolgokat, az 1Korinthus 
13-ban olvassuk.  

Az érett férfiúság egyaránt jelent ismeretben való előrehaladást is. Ez nagyon fontos, hogy nö-
vekedjünk, növekedjünk Isten Igéje által. A hitben való állhatatos és tántoríthatatlan megállás is, az 
Efézus 4,13 beszél erről.  Meg is nézzük ezt az Igét, amely leírja, hogy Isten miért adta a szol-
gálatokat. Szolgálat munkájára adta az apostolt, a prófétát, az evangélistát, a tanítót, pásztort. 

Efézus 4,12–13. 
12. Szolgálat munkájára tökéletesítve a szenteket, a Krisztus Testének építésére:  
Mit mond ez az Ige? Azt, hogy nem vagyunk tökéletesek. Egyikünk sem! Tehát a szolgálatok nem 

azért adattak, mert Isten keresztény sztárokat akar nevelni. Sztárevangélista, sztárapostol, sztártanító 
stb. Hanem miért vannak az ajándékok? Megint csak nem öncélúak ezek, hanem szolgálat céljára. 
Miért adattak? A Krisztus Testének az építésére. Hogy épüljünk, hogy közösen növekedjünk, mert aki 
prédikál, az sem tökéletes. Vagy aki apostol, az sem tökéletes. Aki evangélista, az sem tökéletes. 
Sorolhatnánk, mert együtt növekedünk. Ezek az ajándékok azért vannak, hogy növekedjünk. Meddig 
növekedjünk?  

13. Míg eljutunk mindnyájan az Isten Fiában való hitnek és az Ő megismerésének egységére, 
érett férfiúságra, a Krisztus teljességével ékeskedő kornak mértékére,  

Mikor jutunk el oda? Majd ha elmegyünk a mennybe, akkor leszünk tökéletesek. Addig ez egy 
folyamatos munka! Senki nem mondhatja azt, hogy már megérkezett. Pál mit mondott? Nem gon-
dolom, hogy már elértem, nem gondolom magamról, hogy már tökéletes volnék, hanem egyet cse-
lekszem, aki mögöttem van, elfelejtem, amik előttem vannak, azoknak nekidőlök. Tehát előre megyünk 
és nem visszafelé.  

A Ruth könyvére nem nagyon jut már idő, de az első fejezeten átmegyünk. Úgy gondolom, hogy 
ez egy nagyon jó példa. Nagyon szeretem és gondolom, más is, aki olvasta. Egy nagyon szép tör-
ténet. Nagyon érdekes, hogy a Máté 1,5-ben olvassuk, hogy Salmón nemzé Boázt, aki Ruth férje 
lett. Kitől? Ráhábtól. Egy parázna nőtől. Jézus vérvonalában benne van két pogány nő. Az egyik 
egy parázna nő, aki Jerikónál elárulta a saját népét. Felismerte Isten munkáját Izrael népének az éle-
tében. Tehát Boáz lett Salmónnak a fia Ráhábtól. Boáz nemzé Obedet, Ruthtól Obed nemzé Isait. 
Dávid apjáról van szó. Nézzük meg ezt a történetet.  

Ruth 1,1–2.  
1. És lőn azon napokban, amikor a bírák bíráskodának, éhség lett a földön. És elméne egy 

férfi a Júda Betleheméből, hogy Moáb mezején tartózkodjék; ő meg a felesége, és a két fia.  
2. A férfi neve Elimélek és felesége neve Naómi; két fiuk neve pedig Mahlon és Kiljon; 

efrataiak, a Júda Betleheméből valók. És eljutának Moáb mezejére, és ott tartózkodtak.  
Ez az eleje, hogy van egy család. A bírák idejében a bírák rosszul bíráskodtak. Isten népe, a bírák 

tulajdonképpen kudarcot vallottak, Sámuel próféta volt az utolsó bíra, ő még bíra volt. A Bírák könyve 
végig arról szólt, hogy a nép eltévelyedett, bálványimádó lett, de imádkoztak Istenhez, Isten küldött 
egy szabadítót, de utána a nép megint eltévedt. Gyakorlatilag a Bírák könyvében ezek a ciklusok fo-
lyamatosan ismétlődtek. Volt egy külső körülmény, amely miatt egy zsidó család, egy betlehemi 
család arra kényszerült, hogy elhagyják az ő földjüket, elmenjenek pogány földre és ott keressenek 
megélhetést. De mi történt? Mint kiderült, elhagyták azt a helyet, ahova talán Isten plántálta el őket, 
nem tér ki erre. Ez Ószövetség, ne felejtsük el. Ennek a döntésnek egy nagyon rossz következménye 
lett. Ruth könyvének ez a kiindulópontja, hogy meghalt Naómi férje, meghalt a két gyereke, és ott 
maradt Naómi a két menyével. Ez vezeti fel a történet lényegét. 

A szabad akarathoz annyiban kapcsolódik, hogy a Bírák könyvének a 21,25 versében az van, 
hogy mindenki azt cselekedett, ami a maga szemében igaznak látszott. Tehát, ha nincs Istennek egy 
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rendje, akkor mi van? Anarchia van! Ez van a mi életünkben is. „Ami a maga szemében igaznak 
látszott”. Az igazságot valamihez viszonyítani kell és az igazság maga Krisztus. Ez okozta a kezdeti 
konfliktust. Békés időben történt mindez. Mi az, ami a nehézséget okozta az ő életükben? Az, hogy 
Naómi szíve megnehezedett, mert kilátástalanná vált a helyzete. Egyedül maradt egy idegen földön. 
Most akkor mi lesz vele? Döntenie kellett, hogy visszamegy-e Betlehembe, visszamegy-e az ő szü-
lőföldjére. Ez nem egy könnyű döntés, hogy megteszi-e mindazt, amit meg kell tennie? Kik vannak 
még ott szereplők? Opra és Ruth, aki Naómi két menye volt. Ezek az emberek nem voltak döntési 
kényszer elé állítva, de nem tudták, hogy most mit tegyenek, hagyják ott Moábot, ők is menjenek el 
a zsidók közé, pogányként, vagy mi legyen velük? Egy nagyon fontos rész van itt.  

Ruth a szabad akaratából megtehette volna azt is, hogy jól van, anyós, menj haza, legalább meg-
szabadultam tőled. Valószínű, hogy szerette az anyósát, valószínű, hogy vonzódott hozzá, va-
lószínű, hogy elkötelezte magát, de ami a szabad akaratot illeti, ebben a részben is felfedjük azt, 
hogy mindenféle külső nyomás, mindenféle kényszer nélkül hozott egy nagyon fontos döntést Ruth, 
Naómi egyik menye. A másik, Opra ‒ olvasod a 14-es versben ‒, hogy megcsókolta az ő anyósát, 
Ruth azonban ragaszkodék hozzá. Elköszönt tőle Opra és azt mondta, hogy nem megyek veled. 
Nem tudjuk az ő sorsát, nem ír többet róla a Biblia, ennyit tudunk.  

Ruth 1,16–17. 
16. Ruth pedig monda: Ne unszolj, hogy elhagyjalak, hogy visszaforduljak tőled. Mert ahova 

te mégy, odamegyek, és ahol te megszállsz, ott szállok meg; néped az én népem, és Istened az én 
Istenem.  

Ez az igazi elköteleződés, amikor elkötelezte magát Izrael Istenének. A te Istened az én Istenem, 
innentől kezdve közös az utunk. Elkötelezte magát Naómi mellett Ruth, a menye. Nézd meg, hogy 
ez az elköteleződés nem két hétig szólt, nem egy percig. A 17. versre figyeljünk: 

17. Ahol te meghalsz, ott halok meg, ott temessenek el engem is. Úgy tegyen velem az Úr 
akármit, hogy csak a halál választ el engem tőled.  

Egy igazi elköteleződés. Egy igazi hűség. Saját szabad akaratából hozta ezt a döntést. Nem kény-
szerítette rá senki. Egy nagyon nehéz konfliktus helyzet volt. Most gondolj bele, hogy akkor és ott 
Izraelben ezek a nők, akiknek tulajdonképpen odavan a családjuk, nincsenek férfiak, odavan az ö-
röklődés, odavan sok minden és ez egy kilátástalan helyzet számukra. Akkor ezt a hűséget Isten na-
gyon megáldotta. A zsidók befogadták Ruth-ot a cselekedete miatt, az elhatározása miatt. Be-
fogadták őt a közösségbe és tudjuk, hogy ez az elköteleződés később odáig vezetett, hogy Isten 
helyreállította őt, megszabadította ebből a helyzetből. Itt ebből a részből most csak ez a fontos, mert 
lassan letelik az időnk, hogy tényleg Ruthnak volt egy elköteleződése, nem tette meg azt, amit akár 
megtehetett volna, hogy Naómit magára hagyta, hanem elköteleződött és ebben az elköteleződésében 
végig állhatatos maradt.  

Amikor elkötelezzük magunkat, az ne öncélú legyen! Ruth sem öncélúan kötelezte el magát.  Is-
ten sem öncélúan kötelezte el magát velünk kapcsolatban. A mi elköteleződésünk se legyen öncélú. 
A mi szabad akaratunk se legyen öncélú, hanem tényleg úgy használjuk, ahogy azt Isten használta, 
szeretettel, hogy saját magunk épüljünk és a mások építésére törekedjünk. Isten meg tudja áldani. A 
közösség Isten akarata.  

Az idén ez az első alkalom, hogy prédikálok. Nem véletlenül hoztam azt az üzenetet. Tényleg 
arra biztatom magunkat, hogy még jobban köteleződjünk el a Krisztus mellett. Ne legyünk emberek 
szolgái, hanem a Krisztus mellett maradva közösen épüljünk szent templommá, növekedjünk e-
gyütt. Ebben, ha elkötelezed magad, akkor Isten meg fogja tudni áldani az életedet. Ez fogja hozni a 
növekedést az életünkben.  
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Ez az, amit Isten meg tud áldani. Az istenképűségünk ebben nyilvánul meg, hogy szabad 
akaratunkból nem teszünk meg mindent, amit megtehetnénk, hanem ön-korlátozzuk magunkat. 
Úgy, ahogy Isten tette. Ez az isteni fajta szabad akarat gyakorlása. Ámen! 
 

*A függőleges vonallal jelzett igeversek más fordításból származnak. 
A felhasznált bibliai versek a King James kiadás számozását követik. 

 

 

 

 


